
Sadjarsko pesvetovan e. 
Dne 4. in 5. t. m. se je vršilo pri-pover joništva 

za kmetijstvo v Ljubljani sadjarsko posvetovanje, pri 
katerem so se obravnavala, vsaj najvažnejša vprašan
ja glede pospeševanja sadjarstva v Sloveniji v bliž-

bodočnosti. Posvetovanja se je vdeležilo 12 kme 
tijskih strokovnjakov, 5 sadjarskih praktikov, 1 z a 
stopnik Koroške in 2 zastopnika sadne trgovine. Na 
posvetovanje je poslala svojega zastopnika tudi Slo 
venska kmetijska družba in trgovska in obrtna zbor
nica v Ljubljani. 

Vsi zborovalci so soglašali v tem, da je sad 
! jarstvo v Sloveniji gospodarskega pomena, ker je Slo-
\ venija sadjarska dežela. Tega se prebivalstvo tudi 
I zavedi in je živo zanimanje za sadjarstvo med ljud
I sLoin najboljši porok, da je tudi v tej panogi priča
\ kovati v bodočnosti najlepšega razvoja. Treba pa je 
I v tem oziru enotnega, smotrenega in vstrajnega so 
j delovanja vseh poklicanih delavcev, zlasti pa iozade
I vnih Kmetijskih veščakov in izdatnih ginotirh žrtev 
S od strani državne uprave. 

Na posvetovanju se je obravnavalo o vseh glav-
j nih vprašanjih, ki so jih , osamezni poročevalci temelji
! to obdeLii in ki so se vsestransko premotrila. Kone
1 čno so se rešila v obliki predlogov. 

1. Sadni izbor za Slovenijo. 
Poročevalec sadjar, nadzornik M. Humek. Od 

I pravilne izbire sadnih plemen in vrst je povečini od
l visen ves uspeli v sadjarstvu. Našim podnebnim, go
\ spodarsinm in trgovskim razmeram primeren 'zbor je 
• najnujnejša potreba. Slovenijo delimo z ozirom na 
| podnebja v tri različna ozemlja in sicer v vinorodni, 



■aniorai ia meeli pas, (Vipava tn Goriško bi tvorila | 
^roči pas). Za vsako pokrajino je potreba posebnega i 
^eb^r a. Predlagano izbore jeposvetovanje v večurni ž 
&e predelalo in sklenilo, da se uveljavijo samo za j 
$,s i dokler s« na podlagi sadnih ogledov in vse  j 
st: skega proučevanja ne ustanovi stalni st.dni iz ■ s 
bor za Slovtnijo, kar še ima izvršiti po možnosti še j 
tekočo lote. j 

2. Drevesnlčarstv«. 
Porotevaleo sadjar, nadzor. Fr. Goričaa iz Cel

j * , je v svojem poročilu temeljito pojasnil veliko po 
trebo večjih državnih drevesnic. Pomanjkanja sadne

ga naraščaja je jako veliko, ker nimamo v Sloveniji 
aobene večje niti javne niti privatne drevesnico m 
ker so tozadevna domača in tuja podjetja med vojsko 
ali popolnoma prenehala, ali pa vsaj zelo skrčila pri
delovanje sadnega drevja. Sklenilo so je predlagati, 
Ma se nomudoma ustanove najmanj tri večje državno 
Srevesnice (za vsako sadjarsko pokrajino po eno) in 
po razmerah 'več manjših okrajnih ali podružnih dre
vesnic. Poleg tega je treba z vsemi sredstvi podpira
ti misel ustanovitve velike privatne drevesivce, ki bi 
■alagala s sadnim drevjem poleg Slovenijo tudi dru
ge jugoslovanske pokrajine. Zastopnik kmetijske druž
be g. inženir Lah je obljubil, da bi utegnila Sloven
ska kmetijska družba, ki ima takisto dolžnost podpi
rati sadjarstvo in ki je svoje drevesnice popolnoma o
pustila, "s soudeležbo pomagati, da se omenjeno pod
jetje ustanovi čimpreje in na najširši podlagi. 

3. Oskrbovanje in varstvo sadnega drevja. 

Strokovni učitelj g.„ Fr. Kafol z Grma je podal 
pregledno poročilo o najvažnejših in temeljitih nače
lih pri oskrbovanju in varstvu sadnega drevja s po
sebnim ozirom na izredne razmere sedanjega časa, ko 
nam manjka najpotrebnejših pripomočkov. Vzroki ne
vednosti, zlasti pa neredne rodovitnosti so bili pred
met daljše debate. S temeljitim oskrbovajein, rednim 
gnojenjem ini primernim varstvom se bo doseglo tudi 
pri sadnem drevju obilnejša in rednejša rodovitnost. 
Posebno se je povdarjala tudi v sadjarstvu važnost 
gnojnice in hlevskega gnoja. Varstvo naj se razteg
ao vsaj na najhujše in najnevarnejše škodljivce ka
kor so: zajec, voluhar, miši, krvava uš, listne uši, 
oyeto€er in zavijač, Škrlup in monilija., Ti sovražni 
ki oškodujejo naše sadjarstvo na leto stotisoco. U 
atanovitev phytopatnološkega zavoda in varnostne od
redbe pri uvozu rastlin iz tujih držav je nujna po' 
treba. 

4. O sadni uporabi 

fr obširno poročal ravnatelj Kmetijske šole v St. Jur
kju ob ju*, žel. g. Fr. Belle. Predvsem je povdarjal 
vt^nost sadjarstva iz aarodnogospodarskega stališ
&>.. Sadjarstvo nudi potrebno živilo, poviša dohodke 
zemljišč in flaje priliko za zaslužek. Glede domače n
porabe sadjase je posebno povdarjalo sušenje, ki ga 
j« treba pospeševati na vse načine in< pa racijonelna 
naprava sadnega vina. 

Ogromna večina sadja je namenjena pa za kup
i j o . Zlasti velja to za namizna jabolka trpežnih vrst, 
Jrar glede kakovosti daleč nadkriljuje vsako drugo tu
$6 sadje, zlasti ameriške in avstralske provenience. 
Industrijske uporafee še nimamo, ker aam manjka 
primernega sadja (jagodičastega), Utegne se pa raz
viti tudi ta uporaba, ko bodo vsi pogoji zato dani. 
Zlasti bi prišlo v postov tovarniško izdelovanje sad
nih ŝokov, sadjevca, marmelade in drugih sadnih 
konserv. Sušenje na debelo za trgovino se bržkone 
ne bo obneslo, ker ne bo vzdržalo konkurenco južnih 

/lelov Jugoslavije, kjer je razvito že od parativeka. 

p* Z. »adag, kupčija iu industrija.' 
Poročevalec kletarski nadzornik Fr. Gombač iz 

Ljubljane. Slovenija ima jako ugodno lego /a sadno 
kupčijo. Ker meji na države, ki so navezane na uvoz 
sadja in ker ima zelo ugodne železniške to deloma 
tudi vodne zveze s sosednimi državami. 

Pred vojnoj je bil tok sadne trgovine iz sloven
skih dežel obrnjen bolj proti severu in vzhodu. Se
daj bi so utegnil obrniti pa deloma tudi proti jugu, 
zlasti ako se nam odpre prosta trgovina na morju. 

Sadnai trgovina, se bo pospeševala posebno s 
tora, da se bo pridelovalo enotne sadje v velikih mno
SHnah, ki odgovarja trgovskim zahtevam, da se bo 
pravilno spravljalo, razbiralo in vlagalo in z usta
navljanjem solidnih sadnih društev, moštarn in s pri
merno velikopotezno reklamo potom časopisja brošur, 
lepakov, sadnih semenjev, razstav, potovalnih preda
vanj itd. Obširno se je razpravljalo o vprašanju sad
jarskega zadružništva: Le tiste zadruge, ki no bodo 
ustanovljene iz sebičnih, konkurenčnih še manj pa iz 

j političnih, ampak zgolj iz gospodarskih intertsoa v. 
■ najboljših sadjarskih krajih in ki bodo t veščih ro
! kah, bi utegnile imeti prihodnost. Konečno je poro 
| iovalec obrazložil carinske določbe za IZV^Z sadja v 
I Avstrijo in Cehoslovaško. V vse druge države je pa j 
i izvoz sadja carino prost. 

Giode sadne industrije je treba se širše podla j 
j ge in velikega kapitala. To je pripustiti vsekako pn' j 
. vatni podjetnosti., Podpiranje od strani država bo ob i 
\ stojalo le v raznih ugodnostih pri carini, prevozu in I 
i drugih prilikah. S to industrijo bi bilo združiti tudi i 
,; fahrikaoije sadjarskih potrebščin in orodja. 

V zadevi trgovskoobrtne politike jo pri tej to  \ 
i čki obširno poročal zastopnik trgovske in obrtne zbor j 
• niče g. dr. Mohorčič, ki je naposled vabi1, vso kins
| tijske interesente, da naj ostanejo vedno v tesnr 
j zvezi z trgov, in obrtno zbornico in naj jo ob vsaki 
\ priliki informirajo o svojih težnjah in zahtevah. 
i 

G. O sadjarskem pouku 

i je poročoval strokovni učitelj na vinarski in sadjar
j ski šoli v Mariboru g. Jos. Priol. Iz njegovega te
' meljitega poročila naj omenimo samo glavne misli. 
; 1. S poukom iz sadjarstva naj se začne že na Ijud
; s!c šoli. Ta pouk naj bo vedno v tesni zvezi s prak
I tičnimi vajami na šolskem vrtu. Nadzorovanje Sol, 
s vlov naj se poveri sadjarskeuu ali vrstnarskemu 
j strokovnjaku. 2. Pouk iz sadjarstva se nadaljuje in 
| razširi v kmetijskih nadaljevalnih šolah. Kmetijski 
; nadaljevalni pouk naj se vpelje po vsej Sloveniji in 
j naj bo obvezen. Učiteljstvu je treba dali priliko, da 
j se vi ta namen potrebno izobrazi, predvsem že na u
! čiteljiščn in pozneje na 4 do 5 tedenskih kmetijskih 
J tečajih. Zahtevati je da se pouk iz kmetijstva na uči
| teijiščih razširi na vse letnike in primerno poglobi. 

3. Na kmetijskih šolah naj se pouk iz sadjarstva raz
: širi na tedenske tri ure. Posebno naj se uvažuje prak* 
? tično stran pouka. Absolvent kmetijske šole mora biti 
| zmožen opravljati vsa sadjarska dela pravilno in sa
j mostojno. 4. Zelo važni za razširjanje sadjarskega 
j znanja med ljudstvo so razni krajši ali daijši sadjar

ski tečaji za,kmetske fante, ki naj bi se izobrazili za 
i sadjarske paznike, tečaji za učitelje, špecijalni teča
i ji za spravljanje, vkuhanje in razno drugo uporabo 
I sadja itd. 5. Pouk iz sadjarstva zelo pospešujeta sad
\ jarska predavanja po deželi. Ta predavanja naj iz 
j vršujejo zlasti kmetijski veščaki pri okrajnih glavar

■  stvih. 6. Sadjarska književnost je pri nas še jako 
skromna. Predvsem nujno potrebujemo sadjarske knji
ge in i slovenske pomoiogije. 

7. Sadjarska organizacija. 

Poročevalec vinar, inštruktor I. Zupanec iz 
Ptuja. Prva potreba v.tej zadevi je ustanovitev sad
jarskega društva za Slovenijo, ki bi imelo namen 
predvsem na najrazličnejše načine pospeševati sad
jarski pouk, dobavo oepičev sadnega 'drevja in raz 
nib sadlarskih pripomočkov, in razstave, gojiti var 
stvo sadnega drevja itd. Poročevalec je predlagal, da 
se produkcija sadnega drevja osnuje na zadružni pod 
lagi (skupno pridelovanje in skupno razpečevanje). 
Konečno je obnavraval tudi sadjarsko zadružništvo , 
ki naj bi se bavilo s skupnim razpečevanjem sveže
ga sadja, s skupno inapravo sadjevca, s skupnim su
šenjem in drugim konserviranjem sadja. Za enkrat 
je mogoča samo ustanovitev sadjarskega društva in 
se v to svrho izvoli ožji odbor, ki ima pripraviti vse 
potreteo, da se društvo ustanovi še tekočo leto. 

8. Sadni, ogledi in razstave. 
Učitelj in posestnik g. M. Levstik iz Celja je z 

velikim navdušenjem poročal o zgodovini sadnih raz
stav na bivšem Štajerskem, o njih pomenu in nalo
gah za prihodnost. Njegovo poročilo* je pričalo, da je 
v tej zadevi že veliko; deloval in da je tudi za prihod
nje pripravljen posvetiti svoje moči takim priredit
vam. 

Kmetijski svetnik g. V. Rohrmann je pojasnil 
nekatero okolnosti glede sadnih razstav na bivšem 
Kranjskem. Na to se je sklenilo prirediti prihodnjo je

I sen sadne oglede v Novemmestu, Ljubljani, Radovlji
ci, v Celju, v Mariboru, v Velikovcu in event. tudi v 
Borovljah. V Celju se bodo delale pa pripravo za sa
dno razstavo v večjem obsegu. 

K sklepu je poroča! relcrent za sadjarstvo M. 
Ilumek o potrebnem načrtu za povzdigo sadjarstva v 

j Stoveniji. Vsled pomanjkanja časa in vsied tega, ker 
] bo treba načrt vravnati, po predlogih in resolucijah 
j sadjarske ankete, se sklone prepustiti izdelavo osnut
• ka za načrt referentu. Ta osnutek se dopošlje vsem 
' udeležencem v pretres in odobrenje. 


